



ຫ້ວຍງານຂ່າວສານ ພະແນກສັງລວມ ຫ້ອງການ ທຫລ
ໂທ / ແຟັກ (856-21) 260283

52 ປີ ແຫ່ງການປະຕິບັດໜ້າທີ່ ເປັນເສນາທິການດ້ານມະຫາພາກເງິນຕາແຫ່ງຊາດ

ເນື່ອງໃນໂອກາດວັນສ້າງຕັ້ງທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ຄົບຮອບ 52 ປີ (7 ຕຸລາ 1968-7 ຕຸລາ 2020)



ກ່ອນໜ້ານີ້ 52 ປີຄື: ໃນວັນທີ 7 ຕຸລາ 1968 ສູນກາງແນວລາວຮັກຊາດໄດ້ປະກາດສ້າງຕັ້ງທະນາຄານປະເທດລາວຂຶ້ນຢ່າງເປັນທາງການທີ່ເມືອງ ວຽງໄຊ, ແຂວງ ຫົວພັນ ແລະ ໄດ້ພິມຈຳໜ່າຍເງິນກີບປົດປ່ອຍອອກຈຳລະຈອນຮັບໃຊ້ພາລະກິດປະຕິວັດເປັນຄັ້ງທຳອິດໃນວັນທີ 12 ຕຸລາ 1968; ພ້ອມນັ້ນ, ກໍ່ມີການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ຊີ້ນຳວຽກງານທະນາຄານຢູ່ເຂດປົດປ່ອຍທັງເປັນຄັ້ງເງິນຮັບໃຊ້ການເບີກຈ່າຍເງິນເດືອນ, ເງິນບໍລິຫານໃຫ້ບັນດາສຳນັກງານ-ອົງການອ້ອມຂ້າງສູນກາງ ແລະ ເຂດພິເສດ, ປະຕິບັດນະໂຍບາຍສິນເຊື່ອເຜື້ອຂະຫຍາຍການຜະລິດ ແລະ ທັງເປັນການຕໍ່ສູ້ດ້ານເງິນຕາກັບຝ່າຍສັດຕູ.

ພາຍຫຼັງສະຖາປະນາ ສປປ ລາວ ໃນວັນທີ 2 ທັນວາ 1975; ພັກເຮົາໄດ້ວາງ 2 ໜ້າທີ່ຍຸດທະສາດຄື: ປົກປັກຮັກສາ ແລະ ສ້າງສາພັດທະນາ ປະເທດຊາດຊຶ່ງໃນໄລຍະນີ້ທະນາຄານປະເທດລາວໄດ້ປ່ຽນຊື່ເປັນ “ທະນາຄານແຫ່ງຊາດລາວ” ແລະ ປະຕິຮູບລະບອບເງິນຕາດ້ວຍການປ່ຽນເງິນກີບວຽງຈັນເອົາເງິນກີບປົດປ່ອຍໃນເດືອນມິຖຸນາ 1976 ເພື່ອນຳໃຊ້ເງິນກີບປົດປ່ອຍສະກຸນດຽວຢ່າງເປັນເອກະພາບໃນທົ່ວປະເທດ; ພ້ອມນີ້, ຍັງປັບປຸງ ແລະ ຂະຫຍາຍສາຂາໃນທົ່ວປະເທດເພື່ອຮັບໃຊ້ນະໂຍບາຍຂອງພັກ-ລັດໃນການພັດທະນາເສດຖະກິດປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການຟື້ນຟູເສດຖະກິດຫຼັງສົງຄາມ, ຊຸກຍູ້ສິ່ງເສີມການຜະລິດກະສິກຳ, ອຸດສາຫະກຳ-ການຄ້າ ແລະ ການຄຸ້ມຄອງການຈຳລະຈອນເງິນຕາ.

ໂດຍປະຕິບັດແນວທາງປ່ຽນແປງໃໝ່ຮອບດ້ານທີ່ມີຫຼັກການຂອງພັກເຮົາໃນປີ 1986 ຊຶ່ງໄດ້ກາຍເປັນຂີດໝາຍແຫ່ງການຫັນປ່ຽນໃໝ່ທາງດ້ານເສດຖະກິດຢ່າງເລິກເຊິ່ງ, ໃນປີ 1988 ສະພາລັດຖະມົນຕີໄດ້ມີມະຕິຕົກລົງວ່າດ້ວຍການຫັນລະບົບທະນາຄານໄປສູ່ກົນໄກໄລ່ລຽງເສດຖະກິດ; ພິເສດໃນກອງປະຊຸມທະນາຄານທົ່ວປະເທດຄັ້ງທີ I ໃນວັນທີ 22 ກໍລະກົດ 1989 ທ່ານ ໄກສອນ ພິມວິຫານເລຂາທິການໃຫຍ່ຄະນະບໍລິຫານງານສູນກາງພັກ, ປະທານສະພາລັດຖະມົນຕີໄດ້ມີຄຳເຫັນວ່າ: “...ທະນາຄານເປັນສິ່ງຄ້ຳຊຸຍູ້ໜູນເສດຖະກິດສິນຄ້າ... ການຂະຫຍາຍລະບົບທະນາຄານເຂັ້ມແຂງພຽງພໍເພື່ອສ້າງທ່ວງທ່າໃຫ້ແກ່ການຫັນປ່ຽນເສດຖະກິດທຳມະຊາດໄປສູ່ເສດຖະກິດສິນຄ້າແມ່ນຄວາມຈຳເປັນພາວະວິໄສສຳລັບພາລະກິດກໍ່ສ້າງສັງຄົມນິຍົມຢູ່ປະເທດເຮົາ”; ພ້ອມນັ້ນ, ຍັງຮັບຮອງເອົາແຜນການ

ປະຕິຮູບລະບົບທະນາຄານຈາກລະບົບທະນາຄານຂັ້ນດຽວມາເປັນລະບົບທະນາຄານສອງຂັ້ນໂດຍແຍກບົດບາດຢ່າງຈະແຈ້ງລະຫວ່າງທະນາຄານກາງກັບທະນາຄານທຸລະກິດ. ໂດຍປະຕິບັດຕາມທິດຊີ້ນຳດັ່ງກ່າວ, ທະນາຄານໄດ້ມີການປັບປຸງກົງຈັກການເຄື່ອນໄຫວຄືນໃໝ່ໂດຍປ່ຽນຊື່ເປັນ “ທະນາຄານແຫ່ງ ສປປ ລາວ” (ທຫລ) ຊຶ່ງເປັນທະນາຄານກາງຂອງປະເທດທີ່ເຮັດໜ້າທີ່ຄຸ້ມຄອງມະຫາພາກທາງດ້ານເງິນຕາ; ສ່ວນສາຂາຂອງທະນາຄານແຫ່ງລັດຢູ່ທ້ອງຖິ່ນໃນເມື່ອກ່ອນໃນທົ່ວປະເທດໄດ້ຫັນມາເປັນທະນາຄານທຸລະກິດລັດທີ່ມີສຳນັກງານຕັ້ງຢູ່ພາກຕ່າງໆຂອງປະເທດເຮັດບົດບາດຈຸລະພາກເຄື່ອນໄຫວໄລ່ລຽງທຸລະກິດ.

ຈາກນັ້ນມາ, ຂະແໜງທະນາຄານໄດ້ກ້າວເຂົ້າສູ່ໄລຍະແຫ່ງການປ່ຽນແປງໃໝ່; ສະພາປະຊາຊົນສູງສຸດໄດ້ຮັບຮອງເອົາກົດໝາຍວ່າດ້ວຍການສ້າງຕັ້ງ ທຫລ ໃນເດືອນກໍລະກົດ 1990 ເຊິ່ງກຳນົດພາລະບົດບາດ ແລະ ໜ້າທີ່ການເຄື່ອນໄຫວຂອງ ທຫລ ໃນການຄຸ້ມຄອງມະຫາພາກດ້ານເງິນຕາ, ຮັກສາສະຖຽນລະພາບຄ່າເງິນກີບໃຫ້ໝັ້ນທ່ຽງທັງຕໍ່ພາຍໃນ ແລະ ສາກົນ; ຕໍ່ມາໄດ້ມີດຳລັດວ່າດ້ວຍການຄຸ້ມຄອງການເຄື່ອນໄຫວທະນາຄານທຸລະກິດ ແລະ ສະຖາບັນການເງິນອື່ນໆໃນເດືອນມັງກອນປີ 1992, ຈາກນັ້ນໄດ້ຍົກຂຶ້ນມາເປັນລັດຖະບັນຍັດໃນປີ 2000 ແລະ ເປັນກົດໝາຍວ່າດ້ວຍທະນາຄານທຸລະກິດໃນທ້າຍປີ 2006; ຈາກນັ້ນມາເຖິງປະຈຸບັນ, ທຫລ ໄດ້ປະຕິບັດພາລະບົດບາດຂອງຕົນຢ່າງເຕັມສ່ວນ ຕອບສະໜອງກັບແນວທາງນະໂຍບາຍ, ມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຂອງພັກແຕ່ລະສະໄໝກໍຄືແຜນພັດທະນາເສດຖະກິດສັງຄົມແຫ່ງຊາດໃນແຕ່ລະໄລຍະ ແລະ ການເຊື່ອມໂຍງສຸພາກພື້ນ ແລະ ສາກົນຢ່າງບໍ່ຢຸດຢັ້ງ ເປັນຕົ້ນໄດ້ມີການປັບປຸງເຄື່ອງມືກົນໄກ ແລະ ນະໂຍບາຍທາງດ້ານນະໂຍບາຍເງິນຕາ, ອັດຕາແລກປ່ຽນ-ອັດຕາດອກເບ້ຍ, ພັດທະນາພື້ນຖານດ້ານນິຕິກຳ ທີ່ສຳຄັນຫຼາຍຢ່າງ, ພັດທະນາລະບົບພື້ນຖານໂຄງລ່າງທາງດ້ານການເງິນທີ່ເປັນລະບົບຄົບຊຸດ, ຕິດຕາມກວດກາຄຸ້ມຄອງລະບົບທະນາຄານ ແລະ ສະຖາບັນການເງິນ; ພັດທະນາວຽກງານຕະຫຼາດທຶນ-ຕະຫຼາດຫຼັກຊັບ, ວຽກງານບັນຊີ ແລະ ຊຳລະສະສາງສາມາດຮັກສາຖຽນລະພາບເງິນຕາແຫ່ງຊາດໄວ້ໄດ້ໂດຍອັດຕາເງິນເຜີ້ສະເລ່ຍຕໍ່າກວ່າອັດຕາການຂະຫຍາຍຕົວຂອງເສດຖະກິດ, ອັດຕາແລກປ່ຽນເໜັງຕີງໃນຂອບທີ່ໄດ້ກຳນົດໄວ້; ຄັງສຳຮອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດສະເລ່ຍຢູ່ໃນລະດັບທີ່ສາມາດກຸ້ມການນຳເຂົ້າໄດ້ຕາມແຜນ; ປະລິມານເງິນຂະຫຍາຍຕົວໃນຈັງຫວະທີ່ສອດຄ່ອງກັບຈັງຫວະການຂະຫຍາຍຕົວຂອງເສດຖະກິດ; ລະບົບທະນາຄານທຸລະກິດໄດ້ຮັບການພັດທະນາທາງດ້ານປະລິມານ ແລະ ຄຸນນະພາບ. ກົນໄກການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ການບໍລິການ ໄດ້ຮັບການປັບປຸງຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ຕາໜ່າງການບໍລິການຂອງລະບົບສະຖາບັນການເງິນມີການຂະຫຍາຍນັບມື້ນັບກວ້າງຂວາງ ແລະ ທົ່ວເຖິງຫຼາຍຂຶ້ນ; ພື້ນຖານໂຄງລ່າງທີ່ຈຳເປັນສຳລັບລະບົບສະຖາບັນການເງິນເງິນຕາ ໄດ້ຮັບການພັດທະນາໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ ແລະ ນັບມື້ນັບສົມບູນຂຶ້ນເປັນກ້າວໆ; ລະບົບການຊຳລະກ້າວສູ່ຄວາມທັນສະໄໝ ຕາມມາດຕະຖານສາກົນ ແລະ ເຊື່ອມໂຍງກັບສາກົນໄດ້ຫຼາຍຂຶ້ນ. ລະບົບສະຖາບັນການເງິນທີ່ຢູ່ພາຍໃຕ້ການຄຸ້ມຄອງຂອງ ທຫລ ໂດຍລວມສາມາດລະດົມແຫຼ່ງທຶນຈາກທັງພາຍໃນ ແລະ ຕ່າງປະເທດໄດ້ເພີ່ມຂຶ້ນຢ່າງຕໍ່ເນື່ອງ, ຕະຫຼາດເງິນ ແລະ ຕະຫຼາດທຶນ ໄດ້ເກີດມີໜ້າແໜ້ງ ສາມາດສະໜອງແຫຼ່ງທຶນຢ່າງຫຼວງຫຼາຍ ເພື່ອປະກອບສ່ວນຊຸກຍູ້ການພັດທະນາ ແລະ ສ້າງສາປະເທດຊາດ, ຍົກລະດັບຊີວິດການເປັນຢູ່ຂອງປະຊາຊົນ, ແກ້ໄຂຄວາມທຸກຍາກ ແລະ ຕະຫຼອດມາ.

ຢືນຢູ່ຕໍ່ໜ້າສະພາບແວດລ້ອມຂອງສາກົນ ແລະ ພາກພື້ນທີ່ມີການຜັນແປຢ່າງສະຫຼັບສັບຊ້ອນ ຊຶ່ງມີກາລະໂອກາດ ແລະ ສິ່ງທ້າທາຍໂດຍສະເພາະສະພາບຂໍ້ຂັດແຍ່ງດ້ານການຄ້າ ແລະ ຄວາມບໍ່ສະຫງົບທາງດ້ານການເມືອງ ເຮັດໃຫ້ຕະຫຼາດການເງິນຜັນຜວນແຮງ ແລະ ເສດຖະກິດຜິດເຄື່ອງ; ພາຍໃນປະເທດການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມ ກໍ່ໄດ້ປະເຊີນກັບສິ່ງທ້າທາຍຫຼາຍດ້ານ ເປັນຕົ້ນ ບັນຫາການຂາດດຸນງົບປະມານ ແລະ ຂາດດຸນການຄ້າ, ພັນທະໃນການຊຳລະໜີ້ສິນກັບຕ່າງປະເທດທີ່ຫຼາຍຂຶ້ນ, ພື້ນຖານເສດຖະກິດພາຍໃນທີ່ອ່ອນນ້ອຍ ທັງປະເຊີນກັບໄພທຳມະຊາດ ແລະ ພະຍາດລະບາດຢ່າງໜັກໜ່ວງ ຊຶ່ງມັນໄດ້ເລັ່ງທວງໃຫ້ພວກເຮົາຕ້ອງໄດ້ມີການປັບປຸງກົນໄກ ແລະ ແບບແຜນໃນການເຮັດວຽກ, ບຸກບືນຫ້າວຫັນໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດວຽກງານວິຊາສະເພາະໃນການແກ້ໄຂບັນຫາທີ່ຍັງຄົງຄ້າງຕິດພັນກັບການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໜ້າທີ່ການເມືອງຄືການຮັກສາສະຖຽນລະພາບທາງດ້ານເງິນຕາ; ສືບຕໍ່ຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍບັນດາມະຕິຂອງພັກ ແລະ ມະຕິກອງປະຊຸມໃຫຍ່ແທນອົງຄະນະພັກ ທຫລ ຄັ້ງທີ IV (ວັນທີ 15 ກັນຍາ 2020) ວາງອອກໃຫ້ປະກົດຜົນເປັນຈິງ.

ດັ່ງທີ່ໃນກອງປະຊຸມໃຫຍ່ຜູ້ແທນອົງຄະນະພັກ ທຫລ ຄັ້ງທີ IV, ທ່ານນາງ ປານີ ຢາທໍ່ຕູ້ ກຳມະການກົມການເມືອງສູນກາງພັກ, ປະທານສະພາແຫ່ງຊາດ ໄດ້ເນັ້ນໜັກໃຫ້ຄະນະພັກຊຸດໃໝ່ຈັດຕັ້ງຜັນຂະຫຍາຍໃຫ້ເປັນແຜນງານ-ໂຄງການລະອຽດພ້ອມທັງນຳພາຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໃຫ້ບັນລຸຕາມຄາດໝາຍ. ສິ່ງທີ່ສຳຄັນທີ່ສຸດໃນໄລຍະ 5 ປີຕໍ່ໜ້າໃຫ້ມີການຫັນປ່ຽນໃໝ່ທີ່ມີລັກສະນະບຸກທະລູໃນຂະແໜງທະນາຄານ, ຍຸ້ມແຮງການເຕີບໂຕຂອງພື້ນຖານເສດຖະກິດແຫ່ງຊາດ, ການຈໍລະຈອນແຈກຢາຍສິນຄ້າ ແລະ ການບໍລິການໃຫ້ເຂັ້ມແຂງ, ແກ້ໄຂບັນຫາທາງດ້ານເງິນຕາ, ການຄຸ້ມຄອງສະຖາບັນການເງິນ ແລະ ການຊຳລະສະສາງຢ່າງເຂັ້ມງວດເປັນລະບົບ; ທຫລ ຕ້ອງເພີ່ມທະວີການປະສານສົມທົບກັບບັນດານະໂຍບາຍການຄຸ້ມຄອງເສດຖະກິດມະຫາພາກກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງໃຫ້ກົມກຽວກັນໃນນີ້ເປັນເຈົ້າການໃນການປະສານກັບຂະແໜງການກ່ຽວຂ້ອງເພື່ອພ້ອມກັນແກ້ໄຂບັນຫາການອ່ອນຄ່າຂອງເງິນກີບ, ຄວບຄຸມການ

ເພີ່ມຂຶ້ນຂອງລາຄາສິນຄ້າ ແລະ ຫຼຸດຜ່ອນການນໍາໃຊ້ເງິນຕາຕ່າງປະເທດຊໍາລະຢູ່ພາຍໃນປະເທດ. ທຫລ ຕ້ອງເພີ່ມທະວີການຊຸກຍູ້ ແລະ ອໍານວຍຄວາມສະດວກໃຫ້ແກ່ທະນາຄານທຸລະກິດ ເພື່ອລົງທຶນປະກອບສ່ວນໃນການສ້າງຄວາມເຂັ້ມແຂງໃຫ້ແກ່ເສດຖະກິດຂອງ ປະເທດເຮົາດ້ວຍການຊອກທຸກວິທີທາງລະດົມແຫຼ່ງທຶນໂດຍສຸມໃສ່ສະໜັບສະໜູນການປ່ອຍກູ້ໃຫ້ແກ່ຈຸນລະວິສາຫະກິດ, ວິສາຫະກິດ ຂະໜາດນ້ອຍ ແລະ ກາງໃນອັດຕາດອກເບ້ຍທີ່ເໝາະສົມ ເພື່ອຊຸກຍູ້ການຜະລິດສິນຄ້າຊົມໃຊ້ພາຍໃນ ແລະ ສົ່ງອອກ ແລະ ຄ້າຂາຍກັບ ຕ່າງປະເທດນໍາເອົາເງິນຕາຕ່າງປະເທດເຂົ້າປະເທດໃຫ້ຫຼາຍກວ່າການຈ່າຍໃຫ້ຕ່າງປະເທດ ເພື່ອໃຫ້ຄັງສໍາຮອງເງິນຕາຕ່າງປະເທດເພີ່ມຂຶ້ນ. ພ້ອມກັນນີ້, ໃຫ້ ທຫລ ເປັນເຈົ້າການໃນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດມາດຕະການກະຕຸ້ນເສດຖະກິດທີ່ໄດ້ນໍາສະເໜີນັ້ນໃຫ້ປາກົດຜົນເປັນຈິງ ຢ່າງມີຈຸດສຸມ, ມີນິຕິກຳ, ມີກົນໄກຊຸກຍູ້ ແລະ ມີການຄຸ້ມຄອງຕິດຕາມກວດກາທີ່ໜັກແໜ້ນ ເພື່ອຮັບປະກັນແຫຼ່ງທຶນໄດ້ຖືກນໍາໃຊ້ຢ່າງ ມີປະສິດທິຜົນ. ນອກຈາກນີ້, ຕ້ອງເພີ່ມທະວີການຄຸ້ມຄອງ ແລະ ພັດທະນາລະບົບທະນາຄານ, ສະຖາບັນການເງິນທີ່ບໍ່ແມ່ນທະນາຄານກໍ ຄືລະບົບການຊໍາລະຕ່າງໆໃຫ້ທັນສະໄໝປອດໄພລວມສູນ ແລະ ໜັ້ນຄົງເພື່ອຮັບປະກັນຄວາມສາມາດຂະຫຍາຍການບໍລິການທາງດ້ານ ການເງິນຢ່າງກວ້າງຂວາງ ມີການແຂ່ງຂັນຢ່າງເປັນທໍາ ແລະ ສາມາດເຊື່ອມໂຍງກັບສາກົນ.

ໂດຍ: ຣັດສະໝີ ດວງສັດຈະ
(ບັນນາທິການລາຍການວິທະຍຸ ແລະ ວາລະສານການທະນາຄານ)

ຢູ່ເມືອງລາວ ໃຊ້ເງິນກີບລາວ ຊາດລາວກ້າວໄປ

